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NOTAT     
     
   
 
      

 

 
Referat:  4. møde i Forum for Offentligt-Privat Samarbejde 
 
Mødet blev afholdt tirsdag den 27. februar 2024, kl. 16.00-17.00 i Eigtveds Pakhus, 
Strandgade 25D. Dagens møde var kortere end sædvanligvis, da det blev holdt i 
umiddelbar forlængelse af et heldagsseminar om grønne offentlige indkøb.   

 

Deltagere 

FOPS-medlemmer: 

1. Claus Juhl, formand  

2. Morten Jung, Dansk Erhverv 

3. Louise Broman, Fagbevægelsens Hovedorganisation 

4. Jakob Scharff, DI 

5. Naja Warrer Iversen, Danske Regioner  

6. Jane Møller Pedersen, KL 

7. Jesper Langkjær, IKA  

8. Signe Lynggaard Madsen, SKI 

9. Lone Ank, Erhvervsministeriet 

10. Janus Broe Malm, Akademikerne 

11. Anders Mærkedahl Pedersen, Forsvarsministeriets Ejendomsstyrelse 

12. Henrik Lindved Bang, Bygherreforeningen  

13. Jesper Gregers Linaa, Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen 

14. Thomas Stoltenberg-Gloy, Økonomistyrelsen 

Dato: 7. mar. 2024 
Sag: 23/08883 
Sagsbehandler: STPE 
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Sekretariatet: 

15.  Kenneth Skov Jensen, Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen 

16.  Laura Svaneklink, Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen 

17.  Signe Mäkelä-Salling, Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen 

18.  Lily Michelle Jacobsen, Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen 

19.  Lisa Bruun, Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen 

20.  Patrick Jensen, Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen 

21.  Stefan Luke Petersen, Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen 

22.  Mikkel Rueskov Guldberg, Erhvervsministeriet 

 

Afbud fra FOPS-medlemmer:  

1. Malene R. Vestergaard, Social- Bolig- og Ældreministeriet 

2. Jeppe Rosenmejer, SMVdanmark  

3. Signe Primdahl Lyndrup, Bygningsstyrelsen  

4. Sidse Buch, BAT-kartellet 

 

1. Velkomst og godkendelse af referat 

Formanden bød velkommen til mødet og konkluderede derefter, at referatet fra forrige møde kunne 

godkendes, da der ingen kommentarer var hertil. 

 

 

2. Drøftelse: Hvordan fremmes grønne offentlige indkøb i Danmark? 

Formanden kvitterede for den aktive deltagelse i dagens seminar om grønne indkøb. Medlemmerne 

tog ordet på skift.  

 

Flere medlemmer påpegede, hvordan det især er fælles værktøjer og viden, som mangler for 

effektivt at kunne understøtte grønne offentlige indkøb. Særligt udfordringen med at få relevante 

data om et indkøbs miljø- og klimabelastning blev fremhævet. Det blev drøftet, hvorvidt FOPS i sig 

selv kan være med til at skabe de konkrete løsninger. 
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Nogle medlemmer udtrykte sig skeptisk omkring effekten af den præsenterede løsning for et ”Køb 

grønt eller forklar”-princip og påpegede, at en indførsel af et sådant princip ikke vil bidrage til flere 

grønne offentlige indkøb, men blot ville pålægge offentlige indkøbere flere 

transaktionsomkostninger.  

 

Flere af medlemmerne gav udtryk for, at det ville være givtigt, hvis man i FOPS udarbejdede nogle 

koordinerede anbefalinger ift. en eventuel genåbning af udbudsdirektivet i EU. Andre medlemmer 

påpegede, at det var langt fra alle punkter, hvor FOPS ville kunne blive enige, men at det ikke desto 

mindre vil være relevant at drøfte revisionen i FOPS-regi.  

 

Formanden understregede en ambition om, at FOPS kunne komme med fælles anbefalinger eller 

pejlemærker til regeringen, som kan bidrage til at understøtte de grønne indkøb i praksis.  

Formanden konkluderede, at sekretariatet på næste FOPS-møde i maj vil præsentere et oplæg til, på 

hvilket niveau og ad hvilke kanaler, FOPS kan bidrage til at gøre en forskel og hjælpe de grønne 

offentlige indkøb yderligere frem.    

 

 

3. OPP-arbejdsgruppe 

Vicedirektør Jesper Linaa fra Konkurrence- og Forbrugerstyrelsen præsenterede forummet for et 

forslag til kommende anbefalinger fra FOPS om OPP-projekter og tankerne bag. Forslaget er blandt 

andet udarbejdet som et resultat af et møde i januar 2024 i en OPP-arbejdsgruppe, som 

medlemmerne af Forummet nedsatte i efteråret 2023. 

 

Der var bred enighed blandt medlemmerne, om at den foreslåede OPP-beslutningsmodel var god, 

samt at den imødekommer flere af de udfordringer, som der tidligere er blevet konstateret ved den 

nuværende OPP-beslutningsmodel. Der var enkelte kommentarer til aspekter, der med fordel kunne 

tilføjes til modellen. Blandt andet blev fremhævet de afledte produktivitetsgevinster, der følger med 

valget af OPP, da det frigør ressourcer til andre opgaver.  

 

Formanden konkluderede, at der var overordnet opbakning til modellen og til at arbejde videre ad 

den vej. Modellen vil blive justeret ud fra medlemmernes kommentarer og efterfølgende 
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præsenteret igen til endelig godkendelse på forummets næste møde d. 14. maj. Sideløbende tager 

formanden og sekretariatet et møde med relevante parter for at drøfte modellen yderligere.  

 

4. Afslutning og videre proces 

Formanden takkede for medlemmernes input og konstaterede, at sekretariatet ville fortsætte 

arbejdet med OPP-beslutningsmodellen og anbefalinger for grønne offentlige indkøb.  Begge emner 

vil være punkter på mødet d. 14. maj. Formanden afsluttede mødet.  

 

  


